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امام جمعه موقت تهران با بیان این که امروز مردم 
سؤال می کنند که آیا می توان کشور را ارزان تر اداره 
کرد؟یادآور شــد که اگر امکان ارزان اداره کشور 
وجود دارد مردم به دولت و مجلس اجازه نمی دهند 

کشور را گران اداره کنند.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام و المسلمین سید محمدحسن 
ابوترابی فرد در نماز جمعه خطبه دوم نماز جمعه دیروز تهران که 
با حضور دانش آموزان برگزار شد، با خیر مقدم به دانش آموزان و 
تشکل های دانش آموزی در توصیه ای به آنها گفت: تمام وقتتان 
را به سه حوزه اختصاص دهید؛ تحصیل علم، تهذیب نفس و 
تربیت جسم. خود را به علم آراسته کنید تا فردا روز برای کشور 
مدیر عالمی باشید. باید قدرشناش جامعه معلمان و البته مادران 
دانش آموزان در دوران تعطیلی فیزیکی مدارس باشیم. فضای 
مجازی و آموزش الکترونیک به دانش آموزان کمک کرد این 
در حالی اســت که در دو سال گذشته از حوزه ورزش و تربیت 

بدنی غفلت شد.
وی به وزارت آموزش و پرورش توصیه کرد که از این به بعد به 

مسئله تربیت بدنی توجه جدی تری داشته باشد.
ابوترابی فرد با اســتناد به قانون اساسی کشــور با اشاره به 
ضرورت بررســی اسناد بالادستی توسط دولت، مجلس و قوه 
قضائیه گفت: مدیرانی که از اسناد بالادستی کاملا بی اطلاع 
هستند، کم نیستند. قانون اساسی، مهمترین سند اداره کشور و 
حکمرانی است. قانون اساسی برای اداره کشور نقشی شبیه نامه 

امیرالمؤمنین )ع( برای مالک اشتر دارد.
امام جمعه موقت تهران افزود: مدیران ارشــد، خرد و میانی 
موظف هســتند که به قانون اساســی اشراف علمی داشته و 
به بندهای مختلــف آن توجه کنند. اصل ۴۳ از فصل چهارم 
قانون اساسی که در مورد اقتصاد است می گوید که برای تأمین 
استقلال اقتصادی جامعه، ریشه کن کردن فقر و محرومیت و 
فراهم کردن نیازهای انسان با حفظ آزادی  او، اقتصاد جمهوری  

اسلامی  ایران  بر اساس  ضابطه تأمین  نیازهای  اساسی : مسکن ، 
خوراک ، پوشاک ، بهداشت ، درمان ، آموزش  و پرورش  و امکانات  
لازم  برای  تشــکیل  خانواده  برای  همه  استوار شود. این اصل 
باید پیش چشم همه مدیران باشد.وی با بیان اینکه در جامعه 
اسلامی بیکاری معنا ندارد، به بند دوم اصل ۴۳ فصل چهارم 
قانون اساسی اشاره کرد و گفت: تأمین  شرایط و امکانات  کار باید 
برای  همه  به  منظور رسیدن  به  اشتغال  کامل  و قرار دادن  وسایل  
کار در اختیار همه  کسانی  که  قادر به  کارند ولی  وسایل  کار ندارند، 
در شکل  تعاونی ، از راه  وام  بدون  بهره  یا هر راه  مشروع  دیگر که  
نه  به  تمرکز  ثروت  در دســت  افراد و گروه  های  خاص  منتهی  
شود و نه  دولت  را به  صورت  یک  کارفرمای  بزرگ  مطلق  درآورد. 
این  اقدام  باید با رعایــت  ضرورت  های  حاکم  بر برنامه  ریزی  
عمومی  اقتصاد کشور در هر یک  از مراحل  رشد صورت  گیرد. 

چند قدر به سوی این هدف حرکت کرده ایم؟

امام جمعه موقت تهران از بزرگ شدن دولت انتقاد کرد و گفت: 
امروز دولت به یک کارفرمای بزرگ و مطلق تبدیل شده و تمام 
بودجه های عمومی کشور برای پاسخ به هزینه های دولت تدوین 

و تنظیم می شود که آن هم جوابگوی نیازها نیست. 
وی با اشــاره به قرار داشــتن ایران در آستانه تدوین لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ خاطرنشان کرد:  خوشبختانه رئیس جمهور محترم 
دستورالعمل جامعی را در این خصوص تدوین کرده و با شاکله ای 
هم که از رئیس ســازمان برنامه و بودجه سراغ داریم که یک 
شخصیت استوار و مصمم است، انتظار این است که مجلس 
با دولت برای کاهش حداکثری هزینه های جاری اداره کشور 

همراهی کامل کند. 
ابوترابی فرد در پایان، بر لــزوم همراهی و همکاری همه با 
دولت برای تحقق »ارزان اداره کردن کشــور« تصریح کرد و 
گفت: امروز مردم سؤال می کنند که آیا می توان کشور را ارزان تر 

اداره کرد؟ اگر می شود و این امکان وجود دارد، مردم به دولت و 
مجلس اجازه نمی دهند کشور را گران اداره کنند.

ابوترابی فرد در خطبه اول نماز جمعه نیز با تشکر از همکاری 
مردم ایران با مصوبات ســتاد ملی کرونــا اظهار کرد: از مردم 
می خواهم برای حفظ سلامت عمومی شیوه نامه ها را بیش 

از گذشته رعایت کنند.
امام جمعه موقت تهران، با اســتناد به نامه امام اول شیعیان 
خطاب به مالک اشتر در هنگام منصوب کردن وی به عنوان 
والی مصر گفت: در آن زمان معاویه شــرایط خاصی را برای 
حکومت امیر المومنین )ع( خلق کرده بود. گروه هایی سازماندهی 
می شدند و به نقاط مختلف جهان اسلام می رفتند و قتل و غارت 
کرده و ناامنی ایجاد می کردند همان شبیه اقداماتی که امروز از 
سوی دستگاه استکبار شاهد هستیم ، مصداق بارزش داعش 
است. ابوترابی فرد افزود: استکبار یک گروه تروریستی را تجهیز و 
حمایت و برای پیشبرد منافع نامشروع خود از آن استفاده می کند. 
همچنین اگر بتواند عنصری مثل صدام را حمایت کرده و علیه 

انقلابی برآمده از مردم می شوراند.
رئیس شورای فرهنگ عمومی استان تهران با استناد به نامه 
امام اول شــیعیان تاکید کرد: در آن مقطع محمد بن ابی بکر 
حکمران مصر و این فرد از جایگاه ویژه ای برخوردار  و حضرت 
علی )ع( برای او احترام قائل بود. امام امیر المومنین فرد اصلح 
را انتخاب کرد. این مصداق بارز شایسته سالاری در نظام دینی 
است ممکن است بسیاری از افراد شایسته باشند و صلاحیت 
داشته باشــند. اما افراد شایسته تری نسبت به آنها وجود دارد. 
در این شرایط نباید اغماض صورت گیرد.وی با تاکید بر جایگاه 
مردم از نظر حضرت علی )ع( گفت: اگر پیوند بین دولت و ملت 
وجود نداشته باشد یا اگر رابطه آنها مستحکم نشود نتایج خوبی 
در پیش نخواهد داشت جایگاه مردم در اندیشه سیاسی علی )ع( 
برجسته است. امیر المومنین خطاب به مردم آن زمان می فرماید 
که مالک اشتر شخصیتی است که برای آنها امنیت می آورد و 

اگر رابطه مردم با مالک اشتر مستحکم نشود او فرمانده موفقی 
نخواهد بود.وی با اشــاره به شخصیت مالک اشتر از ضرورت 
وجود عزم و اراده در مدیران نظام خبر داد و گفت: مردم نباید در 
مدیران سستی مشاهده کنند. یکی از عوامل آسیب های امروز 
ما فقدان عزم و اراده است.ابوترابی فرد از ضرورت  های دینی 
تشکیل حکومت اسلامی خبر داد و تاکید کرد: انبیاء برای ساختن 
جامعه اقدام به تشکیل نظام سیاسی کردند؛ چرا که بدون نظام 

سیاسی امکان تحقق اهداف انبیاء وجود ندارد.
وی ادام داد:خوارج در این موضوع با امیر المومنین )ع( اختلاف 
داشتند. آنها می گفتند که حکومت و فرمانروایی برای خدا است 
اما همه ما می دانیم که جامعه نیازمند فرمانروا و حکومت است. 
اگر مردم ایران دهه های پیش همت کردند و انقلاب کردند در 
واقع اساس یک نظام الهی را بنیاد نهادند. نکته اینجاست که 
اگر مردم از حکومت جامعه فاصله گرفتند جامعه بدون حاکم 
نمی ماند بلکه عناصر پلید، فرومایگان بیگانه و دودمان پهلوی و 

قاجار همه چیز را در دست می گیرند.
خطیب نماز جمعه دیروز تهران خاطرنشان کرد :اگر مردم در 
عرصه حضور نداشته باشند دیگران انتخاب می کنند و همه چیز 
مثل هویت ملی و فردی و استقلال و آزادی و فرهنگ به نفع 

منابع نامشروع مصاده می شود.
وی در پایان خطبه اول نماز جمعه تاکید کرد: باید در مســیر 
حکومت ســازی و دولت سازی و نظام سیاسی اسلامی قدم 
برداشــت و انتخاب مدیران اصلاح و قدم برداشتن مدیران در 
راستای اصول و مبانی اسلامی از شاخصه های نظام اسلامی 
است. نماز جمعه هفتم آبان با حضور دانش آموزان، و  خانواده 
شهید داوود و محمد حسین فهمیده برگزار شد، پیش از خطبه 
اصلی یک دانش آموز بسیجی سخنرانی کرد و خواهر شهید 
داوود و محمد حسین فهمیده به بیان نکاتی در خصوص جوانان 
و دانش آموزان پرداخت.همچنین از فیلم سینمایی »یدو: که 

مربوط به دوران دفاع مقدس است، تجلیل شد.

ابوترابی فرد: 

مردم به دولت و مجلس اجازه نمی دهند کشور را گران اداره کنند
با رأی مثبت اکثریت اعضا؛

پیشنهاد ایران درباره خلع سلاح هسته ای در کمیته 
اول مجمع عمومی سازمان ملل تصویب شد

قطعنامه پیشنهادی جمهوری اسلامی ایران درباره خلع سلاح هسته ای با 
رای مثبت اکثریت اعضا در کمیته اول مجمع عمومی سازمان ملل به تصویب 

رسید.
به گزارش ایلنا، قطعنامه دوسالانه پیشنهادی جمهوری اسلامی ایران با عنوان »پیگیری 
اجرای تعهدات توافق شده در کنفرانس های بازنگری دولت های عضو ان پی تی در سال های 
۱۹۹۵، ۲۰۰۰ و ۲۰۱۰« با حمایت اکثریت اعضا در کمیته اول مجمع عمومی سازمان ملل به 

تصویب رسید.
بر اساس گزارش صداوسیما، این قطعنامه از کشورهای هسته ای عضو ان پی تی می خواهد 
به اقدامات لازم جهت اجرای تعهداتشان مبنی بر انهدام کامل زرادخانه تسلیحات اتمی خود بر 
اساس اصول شفافیت، برگشت ناپذیری و نظارت بین المللی سرعت ببخشند. بر اساس پیمان 
منع اشاعه سلاح های هسته ای، کشورهای هسته ای متعهد شده اند تمام تسلیحات اتمی خود را 
منهدم کنند.به علاوه، آن ها از نظر حقوقی موظفند نه تنها از هرگونه اقدام برای ساخت سلاح 
هسته ای خودداری کنند، بلکه باید از انتقال اینگونه سلاح ها به دیگر کشورها، استقرار آن ها 

در خارج از خاک خویش و همکاری با دیگر دولت ها برای ساخت سلاح اتمی نیز بپرهیزند.
دولت های هسته ای پس از دهه ها عدم پای بندی به این تعهدات حقوقی مصرح خود، در قالب 
اسناد نهایی کنفرانس های بازنگری پیمان عدم اشاعه سلاح های هسته ای در سال های ۱۹۹۵، 
۲۰۰۰ و ۲۰۱۰ میلادی مجدداً متعهد شده اند، گام های عملی مؤثری را برای امحای سلاح های 
هسته ای بردارند.در بخشی از این قطعنامه پیشنهادی ایران بر اجرای تصمیم کنفرانس بازنگری 
ان پی تی در سال ۱۹۹۵ در خصوص ایجاد خاورمیانه عاری از سلاح های هسته ای نیز تأکید 
شده است. این تصمیم، پیوستن رژیم صهیونیستی به ان پی تی و پذیرش نظارت آژانس بین 

المللی انرژی اتمی بر تأسیسات هسته ای آن رژیم را خواستار است.
در قطعنامه پیشنهادی ایران همچنین بر ضرورت ارائه تضمین های امنیتی به کشورهای 
غیرهسته ای مبنی بر عدم به کارگیری و یا تهدید به استفاده از سلاح هسته ای علیه آن ها تأکید 
شده است. آمریکا، رژیم صهیونیستی، کشورهای عضو اتحادیه اروپایی و چند هم پیمان عمدتاً 
غربی آمریکا بر خلاف تعهد صریح برای خلع سلاح هسته ای به این قطعنامه رای منفی دادند.

نماینده ایران در سازمان ملل در نشست امسال کمیته خلع سلاح و امنیت بین المللی سازمان 
ملل، با اشاره به روند مسابقه جدید تسلیحات هسته ای و روند نوسازی این سلاح ها، از آن ها به 
عنوان روندهای هشدار دهنده یاد کرده و خواستار خاتمه دادن به اینگونه اقدامات شد. قرار است 
این قطعنامه حدود یک ماه دیگر به صحن مجمع عمومی سازمان ملل متحد ارائه شود و در 

آنجا به صورت نهایی به تصویب برسد.

 بیگی نژاد: سیستم توزیع کشوری سوخت 
نیازمند بازنگری است

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: اینکه گفته می 
شود کشور با کمبود بنزین مواجه بوده و ما به دنبال افزایش قیمت هستیم، 

دروغ محض است.
هادی بیگی نژاد در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به حمله سایبری به سامانه هوشمند سوخت 
رسانی کشــور، بیان کرد: سیستم توزیع بنزین در کشور شامل سه بخش است. بخش اول 
پالایشگاه که بنزین را تولید می کند. قسمت دوم جایگاه ها هستند و قسمت سوم نیز نازل ها 
می باشــند. همه این موارد توسط یک مغز متفکر برنامه ریزی می شود. مثلا هر نازل یک 
کدشناسایی دارد که با آن به سیستم مرکزی وصل است.پمپ بنزین نیز خودش به این سیستم 
مرکزی وصل اســت.وی در ادامه اظهار کرد: نرم افزاری که این توزیع را کنترل می کند به 
صورت کشوری بوده و در یکجا متمرکز است. فلذا زمانی که مورد حمله سایبری قرار گرفت کل 
کشور دچار مشکل شد. ما باید در توزیع کشوری بنزین یک بازنگری جدی داشته باشیم. در این 

سیستم وقتی که یک نقطه مورد حمله قرار می گیرد، همه جا آسیب می بیند.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: باید پدافند غیرعامل چندجا را تعبیه 
کند تا زمانی که یک نقطه مود حمله قرار گرفت، مدیریت از جاهای دیگر صورت بگیرد. ممکن 
کارشناسان بررسی کنند و به این نتیجه برسند که این سیستم منطقه ای یا شهرستانی یا استانی 
باشد. هم کمیسیون انرژی مجلس و هم دولت در حال پیگیری است تا مدل توزیع تغییر کند.

وی در ادامه اظهار کرد: اما حواشی که به  دنبال این حمله سایبری به آن دامن زده می شود 
اصلا صحت ندارد. ما اصلا کمبود بنزین در کشور نداریم اما شاهد هستیم که به دروغ در حال 
القاء به جامعه هستند که ما با کمبود بنزین مواجه بوده و به دنبال افزایش قیمت هستیم که 

پشت این ماجرا نیز اسرائیلی ها هستند.
وی افزود: دشمنان در حال گسترش تفکر کمبود بنزین در کشور به دلیل صادرات بنزین به 
حزب الله و حماس هستند در حالی که این مسئله دروغ محض است. اولا که ما اصلا کمبود 
نداریم و دوما به آنها دائمی صادر نمی کنیم. هر موقع مازاد داشتیم نه تنها به حزب الله و حماس 
بلکه به کشورهای دیگر نیز صادر کردیم. این عقلانی است کشور محصول مازاد خود را صادر 

کند. نباید کار درست را با فضاسازی رسانه ای غلط جلوه داد.

 صمصامی: ارز ۴۲۰۰ رانت را تقویت کرد 
ولی حذف آن موج تورمی را تشدید می کند

حسین صمصامی اقتصاددان بر این باور است که حذف ارز ۴۲۰۰ در شرایط 
موجود تورم برخی کالاهای اساســی و اقلام مصرفی مردم را به شــدت 

افزایش می دهد و موج تورمی را تشدید می کند.
به گزارش تسنیم، حسین صمصامی عضو هیئت علمی گروه اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی در 
مصاحبه با رادیو درمورد پیشنهاد مجلس برای حذف و جایگزینی ارز ۴۲۰۰ تومانی با کارتهای 
اعتباری گفت: یکی از دلایل کارشناسان برای ضرورت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، این است که 
به هدف اصابت نکرده و قیمت کالاهای مشمول افزایش یافته درصورتیکه عمده صحبت ها 
غیرکارشناسی بوده و مبتنی بر آمار و رقم نیست.وی افزود: متاسفانه برخی نمایندگان مجلس و 
کارشناسان، بر اساس آمار دقیق و شاخص تورم کالاهای مشمول و غیرمشمول به این موضوع 
اشاره نمی کنند که وقتی ارز ۴۲۰۰ تومانی را از کالاهای اساسی حذف کردند چه تاثیری بر 

شاخص قیمت کالاها گذاشت.
عضو هیئت علمی گروه اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی با تأکید بر اینکه حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
قطعاً موجب افزایش قیمت ها می شــود یادآورشد: دقیقاً همان زمانی که فهرست کالاهای 

تخصیصی ارز ۴۲۰۰ تومانی را کم کردند قیمت کالاها هم به شدت افزایش پیدا کرد.
صمصامی تقویت رانت را نیز نتیجه تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی دانست و در عین حال گفت: 
بنده معتقدم بهترین سیاست بانک مرکزی در ۲۱ فروردین سال ۹7 همین بسته ارزی بود اما 
اجرای غلط و تخصیص آن به کالاهای غیرضروری مانند دسته بیل و غیره باعث مشکلاتی 
شد.وی همچنین یکسان سازی نرخ ارز را نیز ضروری خواند و در عین حال گفت: اینکه سیاست 
ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف کنیم اما نرخ ارز به ۲6 هزار تومان برسد و در کارت اعتباری شارژ کنیم 
هم درست نیست.عضو هیئت علمی گروه اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی با اشاره به آمار دقیق 
ارز های تخصیصی ۴۲۰۰ تومانی گفت: ۵۰ درصد این ارزها به 6۴ شرکت تخصیص یافت. 
8۰ درصد ارز ۴۲۰۰ تومانی به ۵6۰ شرکت و ۹۰ درصد هم به هزار و ۲6۵ شرکت اختصاص 
یافته است.صمصامی عنوان کرد: بالاترین رقم ارز را شرکت مادرتخصصی بازرگانی دولتی 
حدود ۳ میلیارد دلار گرفت که برنج و شکر و روغن و غیره را وارد کرد و شرکت پشتیبانی امور 
دام نیز ۲ میلیارد دلار گرفت و گوشت وارد کرد.وی با بیان اینکه اسامی همه این شرکتها موجود 
است مطرح کرد: سوال اینجاست که با وجود تعدد دستگاه های نظارتی چرا این شرکت ها مورد 
سوال قرار نمی گیرند؟!صمصامی تصریح کرد: تمام کسانی که مخالف ارز ۴۲۰۰ تومانی هستند 
هیچ وقت بر اساس آمار دقیق برای مردم نمی گویند که قیمت جهانی ذرت و سویا و پالم و غیره 
حدود دو برابر شده اما می گویند این ارز به هدف اصابت نکرده و قیمت ها بالا رفته است.وی 
افزود: از بین کسانی که بحث ارز ۴۲۰۰ تومانی را خیلی بزرگ کردند عده ای واقعاً هیچ آگاهی 
از اطلاعات و آمار ندارند اما عده ای هم منافعی دارند و به دنبال حذف این ارز هستند تا نرخ 

۲6 هزار تومانی را تصویب کنند بدون اینکه بخواهند رانت حاصل از این نرخ را برطرف کنند.
عضو هیئت علمی گروه اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی بر این باور است که حذف ارز ۴۲۰۰ در 
شرایط موجود تورم برخی کالاهای اساسی و اقلام مصرفی مردم را به شدت افزایش می دهد 
و موج تورمی را نیز تشدید می کند ضمن اینکه مقدار پولی که به حساب اقشار خاصی از مردم 

واریز خواهد شد نیز قدرت خرید را کم می کند.

رصد بازار خودروهای داخلی؛
دوربرگردان قیمت خودرو در بازار 

بازار خودرو پس از دو هفته روند نزولی اولین هفته آبان 1۴۰۰ را با رشــد 
قیمتی تا سقف۲/5درصدی به پایان رساند.

به گزارش اقتصادنیوز ؛ رصد بازار خودرو نشان دهنده آن است که بازار در هفته سپری شده    
رشد ۱تا ۴ میلیون تومانی داشت، رشد قیمتی که فعالان بازار آن را به افزایش قیمت دلار نسبت 
می دهند. به گفته فعالان بازار خودرو نرخ دلار چندی است که نوسان دارد و این امر علاوه بر 
سردرگمی بازارهای سرمایه ای، بازار خودرو را نیز تحت تاثیر قرار داده، بطوریکه بازار خودرو که 
مدتی بود مسیر خود را از دلار جدا کرده بود مجدد با اثربخشی از قیمت دلار در بازار قیمت گذاری 
می شود.از سوی دیگر هر چند بازار خودرو در هفته سپری شده با افزایش قیمت روبرو شد، اما به 
گفته فعالان بازار عرضه و تقاضا در بازار بسیار محدود است و این امر موجب فریز شدن بازار شده 

تا تغییرات پی در پی قیمت ها در بازار خرید و فروش تاثیر چندانی نداشته باشد.

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره به اینکه 
بانک هــا به جای پرداخت تســهیلات به مردم، 
ساختمان ســازی می کنند بر لزوم رسیدگی به 

ترازنامه مالی بانک ها تاکید کرد.
به گزارش تسنیم، اقبال شاکری با بیان این که بخشی از التهاب 
بازار مسکن متاثر از فضای روانی بوده که تورم روانی را به همراه 
دارد و بخشی هم از فعالیت سوداگران و دلال ها تاثیر می گیرد، 
اظهار کرد:  یکی از مهمترین اقداماتی که باید برای کنترل بازار 
مسکن انجام دهیم، ساخت واحدهای مسکونی حمایتی توسط 
دولت اســت که بخشــی از آن بر اساس قانون جهش تولید 
مسکن در حال انجام بوده که سالانه حداقل یک میلیون خانه 
در سراسر کشور باید ساخته شود. خوشبختانه فرآیند ثبت نام 
برای خانه های طرح جهش تولید آغاز شده که خود تاثیر روانی 

بسیار خوبی بر جامعه خواهد داشت.
وی اضافه کرد: اقدام مهم دیگری که باید برای ســاماندهی 
به بازار مسکن انجام شود، اجرای کامل و دقیق قانون مالیات 
بر خانه های خالی به عنوان یک قانون دائمی و سپس عرضه 
واحدهای خالی احتکار شــده به بازار اســت. قانون مالیات بر 
خانه های خالی در ماه ها نخست مجلس یازدهم مورد بررسی 
و اصلاح قرار گرفت و بی تردید به یکی از قوانین بسیار کارآمد 

تبدیل شد. بر اســاس قانون مذکور خانه های خالی که برای 
افزایش قیمت و کســب سود بیشتر احتکار شدند باید مالیات 
پرداخت کنند، این امر با هدف عرضه بیشتر واحد های خالی به 

بازار و جبران بخشی از کمبودها انجام خواهد شد.
وی تصریــح کرد: یکی دیگر از اقداماتی که در تخلیه حباب 
بازار مسکن تاثیر گذار بوده و در بسیاری از کشورهای جهان نیز 
اجرایی شده است، مالیات بر عایدی سرمایه بوده که هم اکنون 

در مجلس در حال بررسی و چکش کاری است.
عضو کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: اجرای قاطع قوانین 
مالیات ســتانی موجب می شود بازار مسکن از جریان عمومی 
اقتصاد کشور و میانگین نرخ تورم تبعیت کند و تا زمانی که این 
اقدامات انجام نشده و  مسکن از کالایی سرمایه ای به کالایی 
مصرفی تبدیل نشود، بازار ملک از فضای روانی جامعه متاثر 

خواهد شد.
شــاکری با بیان این که تولید مسکن به همراه اجرای قانون 
مالیــات بر خانه های خالی و تصویــب و اجرای طرح مالیات 
بر عایدی سرمایه ، اقدام ســه گانه مجلس برای قطع دست 
سوداگران و سفته بازان بوده که حباب بازار را نیز به مرور تخلیه 
خواهد کرد، ادامه داد: متاسفانه قانون مالیات بر خانه های خالی 
مدتی میان وزارت راه و شهرســازی و سازمان امور مالیاتی به 

صورت پینگ پنگی رد بدل شده و به اجرا نرسید.
وی یــادآور شــد: از این رو در طرح جهش تولید مســکن 
مسئولیت ســامانه املاک و اسکان از وزارت صمت به وزارت 
راه و شهرسازی منتقل شد تا این وزارت خانه محور اطلاعات 
قرار بگیرد. حال باید کُندی اجرای این قانون برطرف شــده و 
سازمان امور مالیاتی چابک تر عمل کرده تا اثر مثبت قانون در 
جامعه احساس شود. بخش عمده ای واحدهای خالی شناسایی 
شده در تهران بوده و پیش بینی می شود حدود ۵۰۰ هزار واحد 
مسکونی خالی با اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی به بازار 

عرضه شوند.
وی درباره اهداف اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی، اظهار 

کرد: افرادی سرمایه خود را خانه خریده و با هدف افزایش قیمت 
بدون عرضه در بازار نگهداری می کنند که با اجرای قانون مالیات 
بر خانه های خالی جلوی این مسئله گرفته خواهد شد، اما بخشی 
از واحدهای مسکونی خالی در اختیار اشخاص حقیقی و بانک ها 
بوده و متاسفانه به جای اینکه به کار اصلی خود بپردازند، در بازار 
مسکن سرمایه گذاری کرده و ساخت وساز انجام  داده و به امید 

افزایش قیمت، احتکار کرده و در بازار هم عرضه نمی کنند.
وی ادامــه داد:درآمد حاصل از اخذ مالیات بر خانه ها خالی به 
صندوق ملی مســکن واریز شده و صرف ساخت سالانه یک 
میلیون واحد مســکونی بر اساس قانون جهش تولید مسکن 

می  شود.
شاکری خاطرنشان کرد: وظیفه اصلی دولت، وزارت اقتصاد، 
بانک مرکزی و معاون اول رئیس جمهور اســت که فعالیت 
بانک ها را مدیریت کرده و اجازه احتکار مسکن به آنها ندهند. 
همانطور که حجت الاسلام رئیسی نیز با اشاره به اهمیت این 
موضوع به وزیر اقتصاد تاکید کرد که در اکثر پرونده  های بزرگ 
اقتصادی مربوط به تولید در قوه قضاییه پای بانک ها در میان 
بوده که نشــان دهنده ضرورت مدیریت و ساماندهی بانک ها 
است. بنده معتقدم بانک ها به هیچ عنوان نباید تصدی گری 
و بنگاه داری کنند بلکه باید به وظیفه خودشــان در پرداخت 

تسهیلات به مردم و شرکت ها، عمل کنند.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اسلامی عنوان کرد: 
هنگامی که بانک ها به بنگاه داری ورود می کنند، بخشی از منابع 
مالی خود را که مربوطه به پرداخت تسهیلات است را به دلیل 
سرمایه گذاری در بخش های مختلف قفل کرده و در پرداخت 
وام به مردم کوتاهی می کنند. بی تردید با آزادسازی این منابع 
مالی حبس شده، گشایش بسیار خوبی در اقتصاد کشور ایجاد 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه بخشــی عمده ای از درآمد بانک  ها از محل 
بنگاه داری و تصدی گری است، تصریح کرد: درآمد بانک ها باید 
صرفا از محل خدمات بانکی باشــد که این طور نیست از این 
رو بانک ها برای فرار مالیاتی عملکرد غیرعملیاتی خود را که 
حاصل بنگاه داری و شــرکت داری و راه خلاف قانون است به 
عنوان درآمد عملیاتی خود معرفی کرده و عنوان می کنند که 
سودآور هستند و از طرف دیگر به اعضای هیئت مدیره خود که 
هیچ نقشی در بهره وری ندارند، پاداش چند صد میلیون تومانی 
پرداخت می کنند. به همین دلیل است که باید به ترازنامه بانک ها 
رسیدگی شود اما نگرانیم در این مورد کوتاهی صورت بگیرد. از 
دادستان تهران نیز به عنوان مدعی العموم تقاضا دارم به این 

موضوع بسیار مهم ورود کند.

از ابتدای سال بدون توجه به رفت و آمد دولت ها، 
فقط دو جلســه شــورایعالی کار داشته ایم که با 
موضوعات متفرقه و به زعــم بنده خارج از حوزه 
وظایف این شــورا، برگزار شده است. دو ماه قبل 
از روی کار آمدن دولت جدید، آخرین جلســه سه 
جانبه برگزار شده و اکنون سه ماه نیز از آغاز به کار 
این دولت گذشته؛ در واقع پنج ماه است که هیچ 

جلسه ای نداشته ایم.
به گزارش ایلنا، بیش از سه ماه از شروع به کار دولت سیزدهم 
گذشته است. در روزهای پایانی هفته قبل، معاونت جدید روابط 
کار وزارت کار نیز شــروع به کار کرد و در این شــرایط انتظار 
کارگران، بهبود هرچه سریعتر قدرت خرید دستمزد است آنهم در 
حالیکه سبد معیشت حداقلی مدتهاست نرخ ده میلیون تومان را 

پشت سر گذاشته است.
علی خدایی )عضو کارگری شورایعالی کار( از درخواست کتبی 
سه عضو کارگری این شورا برای برگزاری جلسه فوق العاده خبر 
می دهد و در این رابطه می گوید: براساس مواد ۱67 و ۱68 قانون 
کار، شورایعالی کار باید ماهانه تشکیل جلسه بدهد و جالب است 
بدانیم در قانون به صراحت ذکر شده که »حداقل ماهی یکبار« 
باید جلســه سه جانبه شورایعالی کار برگزار شود. در ماده ۱68 
قانون پیش بینی شده در صورت درخواست وزیر کار یا سه نفر 

از اعضا، بایستی جلسه فوق العاده حداکثر دو هفته بعد از ثبت 
درخواست، برگزار شود؛ هیچ یک از این شرایط در سال جاری 

برآورده نشده است.
پنج ماه است که جلسه نداشته ایم!

وی در توضیح بیشتر می گوید: از ابتدای سال بدون توجه به 
رفت و آمد دولت ها، فقط دو جلسه شورایعالی کار داشته ایم که با 
موضوعات متفرقه و به زعم بنده خارج از حوزه وظایف این شورا، 
برگزار شده اســت. دو ماه قبل از روی کار آمدن دولت جدید، 
آخرین جلسه سه جانبه برگزار شده و اکنون سه ماه نیز از آغاز به 
کار این دولت گذشته؛ در واقع پنج ماه است که هیچ جلسه ای 
نداشته ایم.خدایی اضافه می کند: بعد از روی کار آمدن رئیس 
جمهور و وزیر کار جدید، طبیعی است که مدت کوتاهی به طول 
بیانجامد تا بتوانند جا بیفتند و به اوضاع مسلط شوند اما اکنون 
سه ماه گذشته و خبری از اجرای قانون نیست؛ فراموش نکنیم 
در شعارهای انتخاباتی این دولت، توجه به معیشت فرودستان و 
کارگران بسیار پررنگ بود و البته مهمترین تکالیف قانونی وزارت 
کار، در حوزه کارگران و روابط کار تعریف شده است اما اهتمامی 
در این باره نمی بینیم.این عضو کارگری با بیان اینکه »شورایعالی 
کار برجسته ترین نهاد سه جانبه گرایی در کشور است و باید قدر 
و اعتبار آن به جا آورده شود« می افزاید: شورایعالی کار، شبیه ترین 
نهاد به ساختار استاندارد و بین المللی سه جانبه گرایی است که 

البته نمی توانیم بگوییم صد درصد سه جانبه گرایی در آن رعایت 
می شود؛ چراکه به ساختار و عملکرد آن ایرادات اساسی داریم و 
معتقدیم که ساختار آن با سه جانبه گرایی واقعی منافات دارد؛ 
با این حال تنها همین یک نهاد ســه جانبه و مشارکتی را در 
کشور داریم و بی توجهی به این نهاد در حالیکه شعار مشارکت 
و توسعه ی اجتماعی می دهیم، جای سوال دارد. دولت ها مدام 
شعار سه جانبه گرایی و مشارکت مدنی می دهند اما تنها نهاد سه 
جانبه را تعطیل می کنند و به آن بها نمی دهند؛ به راستی چگونه 

می توان این تعارض آشکار را تفسیر کرد؟!
به گفته خدایی، فارغ از تکالیف قانونی و الزام به برگزاری شورا 
حداقل ماهی یکبار، وضعیت وخیم و بحرانی معیشت کارگران 
ایجاب می کند که هرچه سریعتر شورایعالی کار با موضوع بررسی 
راهکارهای قدرت خرید کارگران تشکیل شود.او اضافه می کند: 
ما مدتی منتظر ماندیم تا دولت در این زمینه اقدام کند اما متاسفانه 
اتفاقی نیفتاد؛ در نتیجه دست به کار شدیم و سه نفر از اعضای 
کارگری بیش از دو هفته قبل، درخواست مکتوب برای برگزاری 
جلسه دادیم. موضوع درخواست نیز بررسی راهکارهای افزایش 
قدرت خریدِ کارگران بود. اما متاســفانه دولت هیچ واکنشی به 
این درخواست رسمی و قانونی نشان نداد.وی با تاکید بر اینکه 
این رویکرد با گفتمان غالب در دولت زاویه دارد؛ ادامه می دهد: 
در همین ماههای اخیــر، در وزارت کار قرارگاه های مختلفی 

تشکیل شــده و شروع به کار کرده در حالیکه این قرارگاه های 
متعدد نمی توانند قانون را تحت الشعاع قرار دهند یا از حیز انتفاع 
ساقط کنند. تکلیف واضح قانونی این است که براساس پیشنهاد 
سه نفر از اعضای اصلی، باید شورا تشکیل جلسه بدهد. هر کدام 
از اعضای اصلی شورا به اندازه دیگران اعتبار و ارزش قانونی دارد 
و هیچ تفاوتی از حیث اعتبار و قدرت مشارکت، میان یک نماینده 
کارگر شورا و یک وزیر اقتصادی حاضر در شورا نیست، هر دو 
فقط یک رای دارند. بنابراین نمی توانند به درخواست سه عضو 
اصلی کارگری بی اعتنایی کنند.خدایی در ادامه به مسئولیت های 
معاون روابط کار وزارت کار اشــاره می کند و می گوید: معاون 
روابط کار وزارت کار تازه کارش را شــروع کرده و انتظار داریم 
با توجه به شناختی که از حوزه روابط کار دارند، بدانند مهم ترین 
وظیفه شان توجه به دغدغه های کارگران در حوزه روابط کار و به 
طور مشــخص دستمزد و قدرت خرید است. طبق عرف، دبیر 
شورایعالی کار، معاونت روابط کار وزارتخانه است و انتظار داریم 
ایشان به عنوان دبیر شورا، هرچه سریعتر برای برگزاری جلسه 
دعوتنامه صادر نماید و روند مذاکرات قانونی و رسمی را کلید بزند.

این نماینده کارگری تاکید می کند: باید بدانیم هدف اصلی، صرفاً 
تشکیل جلسه سه جانبه نیست بلکه ما به دنبال راهکاری برای 
بهبود معیشت کارگران هستیم؛ با این تورم افسارگسیخته که 
متاسفانه هیچ دورنمای روشنی بابت مهار آن وجود ندارد، بحران 

معیشت به مرحله ای بسیار جدی رسیده و باید هرچه زودتر فکری 
به حال این بحران بکنند. کارگران امروز به مرحله ای رسیده اند 
که با حداقل دستمزد نمی توانند یک وعده غذای گرم روزانه برای 
خانواده فراهم کنند یا از پس هزینه های اجاره خانه و ســرپناه 

بربیایند؛ این وضعیت باید به سرعت تغییر کند.
موجب بی اعتمادی کارگران نشوند

خدایی با بیان اینکه »نسبت به بی توجهی به درخواست رسمی 
ما و از آن مهم تر بی توجهی به بحران معیشتی کارگران به شدت 
انتقاد داریم« اضافه می کند: باید بپذیرند که اولویت برگزاری 
جلسه شورایعالی کار، بایستی بالاترین اولویت برای وزارت کار 
باشد؛ چگونه است که جلسات مربوط به اشتغال برگزار می شود 
اما شــورایعالی کار را فراموش کرده اند؛ در حالیکه بزرگ ترین 
رســالت وزارت کار، توجه به زندگی و معیشت کارگران است 
و باید در اولویت گذاری و ترسیم نقشه راه به این رسالتِ مهم 
توجه کنند.وی در پایان می گوید: معیشتِ بیش از چهارده میلیون 
خانوار کشور به تصمیمات سه جانبه شورایعالی کار وابستگی 
تام دارد و نمی توانند این مســاله را به سادگی نادیده بگیرند؛ 
می خواهم بگویم جامعه این مسائل را با دقت رصد می کند و 
این بی توجهی ها می تواند موجب بی اعتمادی کارگران شود؛ 
امیدوارم به گونه ای رفتار کنند که به این بی اعتمادی دامن نزنند. 

ما مشتاقانه منتظریم.

بانکهابهجایپرداختوام،ساختمانسازیمیکنند

معیشتمیلیونهاخانوادهمعطلبرگزاریشورایعالیکار

عضوکمیسیونعمرانمجلس:

عضوکارگریشورایعالیکار:

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت:  تلاش می کنیم تا در سال آینده بودجه را طوری تعریف کنیم 
که ساده، قابل اندازه گیری و پاسخگو باشد.

به گزارش ایلنا از صدا و سیما؛ آقای میرکاظمی در حاشیه اولین جلسه شورای عالی اشتغال کشور افزود: در حال حاضر 
در بحث بودجه و رشد اقتصادی کسی پاسخگو نیست که به عنوان مثال چرا رشد اقتصادی که قرار بوده 8 درصد باشد در 
حال حاضر ۴ درصد است.وی گفت:  در جلسه شورای عالی اشتغال برنامه ریزی شد برای وظایف دستگاه ها، برای ایجاد 
اشتغال و کار اصلی ما برای اشتغال در سال ۱۴۰۱ شروع خواهد شد.رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: مقدمات اشتغال 
پایدار در کشور از امسال شروع خواهد شد و باید برسیم به شرایطی با ثبات برای سرمایه گذاری و امروز سرمایه گذار 
نگران است از شرایط اقتصادی که دارای نوسانات است و این نوسانات اگر مستمر باشد سرمایه گذار علاقمند به سرمایه 
گذاری نمی شود.آقای میرکاظمی گفت: در تلاش هستیم تا به یک ثبات اقتصادی برسیم تا نوسانات کمتری در کشور 
داشته باشیم.وی افزود:  باید زمینه را برای سرمایه گذاری فعالین اقتصادی و بخش های خصوصی ایجاد کنیم و دولت 
خودش اشتغال ایجاد نمی کند دولت باید کمک کند تا تجار بتوانند در بخش های مختلف فعالیت کنند از جمله صنعت، 
معدن و تجارت، ساختمان و حوزه های خدمات که بعد از کرونا در حوزه خدمات می توان خیلی اشتغال ایجاد کرد.رئیس 
سازمان برنامه و بودجه گفت:کار اصلی ما از ۱۴۰۱ آغاز خواهد شد و رشد اقتصادی را محاسبه خواهیم کرد و تمام استان ها 
و شهرستان ها را در نظر خواهیم گرفت.آقای میرکاظمی افزود: در دو ماهی که کار شروع شده علی رغم هزینه هایی که 
داریم و بدهی هایی که از گذشته منتقل شده و هر ماه پرداخت می شود در تلاش هستیم که ثبات اقتصادی خوبی را در 
کشور ایجاد کنیم.وی گفت: مدیریت بر تورم و اینکه خلق پول انجام نشود از برنامه های جدی ماست چرا که خلق پول 
منجر به نقدینگی و تورم و بهم ریختگی بازار ارز و بی ثباتی در بازار اقتصاد خواهد شد.رئیس سازمان برنامه و بودجه 
افزود: در کلان اقتصاد ازجهت مدیریت بهره وری و اشتغال به شکل دقیق برنامه ریزی می شود و در سطح استان ها و 
شهر ها اجرایی خواهد شد و نظارت این اجرا با سازمان برنامه و بودجه خواهد بود.آقای میرکاظمی گفت: مرکز آمار هم به 
این موضوع ورود کرده و در تمام شهرستان ها توسعه پیدا خواهد کرد و به طور جدی کار را دنبال خواهیم کرد تا جایی 
که سطح رفاه و سطح درآمد خانوار افزایش پیدا کند.وی افزود: در حال حاضر بودجه های ما سنتی و قابل حساب و اندازه 
گیری نیست.رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: در گذشته آخر سال متوجه می شدیم که تورم دو رقمی است و سرمایه 
گذاری جدی صورت گرفت و سطح درآمد خانوار پایین آمده است.آقای میرکاظمی افزود: در ساختار برنامه و بودجه به 
گونه ای عمل خواهیم کرد که از ماه های اول همه چیز را با شاخص های کلان مدیریت می کنیم و این وظیفه سازمان 

برنامه و بودجه است که البته مجلس هم به ما کمک خواهد کرد.

 بودجه سال آینده ساده 
آنچه که در فاصله ســال های 1۳۹۰ تا و قابل اندازه گیری است

1۳۹۹ و حتــی پیــش از آن در جریان 
اقتصادی ایران و توزیع درآمد گذشــته 
نشان می دهد که ســهم ثروتمندان به 
فقیران افزایش بیشتری یافته است، این 
اختلاف طبقاتی در ســال 1۳۹۷ به اوج 

خود رسیده است.
به گزارش ایســنا، ضریب جینی از شاخص های 

نشــان دهنده وضعیت درآمدی و توزیع  ثروت است که بین صفر و یک تعریف شده و هر اندازه به سمت 
یک حرکت کند نشان دهنده افزایش نابرابری در توزیع ثروت است.اما گزارشی که اخیرا مرکز آمار ایران از 
شاخص های کلان اقتصادی و اجتماعی در حداقل ۱۰ سال گذشته آماده و ارائه کرده است دربخش بودجه 
خانوار و توزیع  درآمد به وضعیت ضریب جینی وسهم ثروتمندان و فقیران پرداخته است.این گزارش نشان 
می دهد که ضریب جینی از سال ۱۳8۴ تا ۱۳۹۹ دستخوش نوسان زیادی بوده اما عمدتا ارقام  رو به افزایش 
بوده  است؛ به طوری که از ۰.۴۲۴8 در سال ۱۳8۴ به ۰.۴۳۵6  در سال ۱۳8۵ افزایش یافته که در ادامه روند 
کاهشی تا سال ۱۳۹۱ طی  و به ۰.۳6۵۹ رسیده است.  اما بعد از آن مجددا روند افزایشی می شود  و درسال 
۱۳۹7 به ۰.۴۰۹۳ می رسد. در سال ۱۳۹8 ضریب جینی به ۰.۳۹۹۲ کاهش داشته ولی این  رقم بار دیگر در 
سال ۱۳۹۹ رو به افزایش می رود و  ۰.۴۰۰6 گزارش شده است.اما شاخص از نظر سهم ثروتمندان به فقیران 
نیز قابل بررسی است که سهم درآمدی هر یک از گروههای جامعه مورد محاسبه قرار می گیرد.این در حالی 
است که سهم ۱۰ درصد ثروتمندترین افراد به ۱۰ درصد فقیرترین در فاصله سالهای ۱۳۹۰تا ۱۳۹۹ حاکی از 
آن است که این شاخص از ۱۱.۰۹ در ابتدای دوره به ۱۳.۹6 در پایان دوره افزایش یافته است. این شاخص 
در ســال ۱۳۹7 به اوج خود رسیده و۱۴.۴۵ گزارش شده بود که بعد از آن در سال ۱۳۹8 به ۱۳.6۹ کاهش 
داشته ولی بار دیگر در سال گذشته افزایشی می شود.همچنین سهم ۲۰ درصد ثروتمندترین به ۲۰ فقیرترین 
از 6.78در سال ۱۳۹۰ به 8.۱۳ در سال ۱۳۹۹ افزایش دارد، این شاخص نیز در سال ۱۳۹7 در بالاترین حد 
ثبت شده که 8.۳6 بوده است.اما بررسی شاخص ثروتمندان به فقیران در درصد بالاتر نشان می دهد که سهم 
۴۰درصد ثروتمندترین به ۴۰ درصد فقیرترین نیز از ۳.8۰ در ابتدای دوره به ۴.۳۲ در سال ۱۳۹۹ افزایش دارد 

که در  مورد این شاخص هم سال ۱۳۹8 بالاترین میزان یعنی ۴.۴۱ درصد بوده است.

شکاف طبقاتی شدت گرفت
در هفته ای که گذشــت، طلا بیشترین 
رشد را از آن خود کرد. بازارها سکه و دلار 
کم نوسان ظاهر شدند و در مقابل بورس 

تنها بازار منفی شد.
به گزارش تجارت نیوز، براساس عملکرد بازارها در 
هفته ای که گذشت، طلا بیشترین رشد را از آن خود 
کرد. بازارها سکه و دلار کم نوسان ظاهر شدند و در 

مقابل بورس تنها بازار منفی شد.
طلا: هر گرم طلای ۱8 عیار در این هفته ۲۲ هزار تومان افزایش قیمت داشــت.طبق داده های شبکه 
اطلاع رسانی طلا، سکه و ارز، در پایان هفته قبل مصادف با پایان مهر بود هر گرم طلای ۱8 عیار به نرخ 
یک میلیون و ۱۴۹ هزار تومان خریدفروش می شد.در طول این هفته این فلز ارزشمند معادل دو درصد رشد 

قیمت را تجربه کرد و قیمت هر گرم آن به یک میلیون و ۱7۱ هزار تومان رسید.
سکه: سکه و دلار دو بازار کم نوسان در این هفته بودند و هر کدام فقط ۰/8 درصد رشد داشتند.قیمت سکه 
امامی در پایان هفته قبل ۱۱ میلیون و 76۹ هزار تومان بود، در این هفته ۹۳ هزار تومان به قیمت آن اضافه 
کرد اما در مجموع نتوانست به رشد بالایی برسد.در پایان هفته جاری، قیمت سکه امامی روی نرخ ۱۱ میلیون 

و 86۲ هزار تومان به کار خود پایان داد.
 دلار: شاخص بازار ارز نیز در این هفته ۲۴۲ تومان افزایش قیمت داشت. طبق نرخ های اعلامی صرافی 
ملی در هر روز، در روز ۳۰ مهر یعنی پایان هفته گذشته، هر دلار آمریکا ۲7 هزار و ۴۲۵ تومان بود. اما در 

طول این هفته دلار با ۰/8 درصد رشد قیمت، به ارزش ۲7 هزار و 6۵7 تومان رسید.
بورس: بورس تنها بازاری بود که در این هفته سهامداران خود را متضرر کرد.طبق داده های سازمان بورس 
و اوراق بهادار شاخص کل بازار سرمایه در این هفته ۹۳ هزار واحد افت کرد. شاخص کل در پایان هفته قبل 
روی سطح یک میلیون و ۴۳6 هزار واحدی قرار داشت.شاخص کل بورس در این هفته با افت سه درصدی 
با ایستادن روی سطح یک میلیون و ۴۳6 هزار واحدی به کار خود پایان داد.سبد ۵۳۲ هزار تومانی سهام 
عدالت هفته آخر مهر ماه به ۱۲ میلیون و ۳۴ هزار تومان رسید و در آخرین روز معاملاتی هفته گذشته هم 
به ۱۱ میلیون و ۹۵۹ هزار تومان رسید. در مجموع ۰/۳ درصد افت را سبد ۵۳۲ هزار تومانی سهام عدالت 

هفته گذشته داشته است.

رشد طلا و دلار در مقابل افت بورس
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